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Nuria Aparicio Galbis

Vicesecretari Accidental
Luis Molina Jaén

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:31 horas, del día 2 de junio de 2023 se reúnen en la 
Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Excusan su ausencia: 
Vanesa Moltó Moncho

Aaron Ferrándiz Santamaría

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Asisten de forma telemática dos interpretes de lenguajes de signos, pertenecientes a 
FESORD.

Sr. Alcalde:
Bon dia a totes i tots. Saludem també a tots aquells que ens acompanyen i ens segueixen a 
través de les xarxes socials a aquest últim plenari ordinari de la legislatura, que no últim 
plenari, perquè encara farem el plenari extraordinari. 
Iniciem la sessió. 

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 13919/2023 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, ELS ESBORRANYS DE LES ACTES DE LES SESSIONS 
CELEBRADES ELS DIES 02-05-2023 (EXTRAORDINÀRIA), 05-05-2023 (ORDINÀRIA) I 
15-05-2023 (EXTRAORDINÀRIA)
Se dan cuenta de los borradores de las actas de las sesiones celebradas por el Pleno los 
días 02-05-2023 (extraordinaria), 05-05-2023 (ordinaria) y 15-05-2023 (extraordinaria); son 
conformes con lo que se ha tratado y acordado en las sesiones

El Pleno de la Corporación, por unanimidad de sus asistentes, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (11), PARTIDO POPULAR (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) 
y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta el siguiente 
acuerdo:
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Único: Aprobar las actas de las sesiones del Pleno celebradas con fecha 02-05-2023 
(extraordinaria), 05-05-2023 (ordinaria) y 15-05-2023 (extraordinaria).

2. 13919/2023 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS
Sr. Alcalde:
No en tenim.

3. 7074/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ DEFINITIVA COMPTE GENERAL 2022.
Rendida la Cuenta General de este Ayuntamiento correspondiente al ejercicio 2022, previo 
un primer informe favorable de la Comisión Especial de Cuentas del día 2 de mayo de 2023, 
ha sido sometida a exposición pública según Edicto de fecha 3 de mayo de 2023, expuesto 
en el Tablón de la Casa Consistorial, en los términos y plazos legales sin que se hayan 
presentado reclamaciones u observaciones, según se acredita mediante certificado 
expedido por la Secretaría General de 30 de mayo de 2023.

Estando integrada la Cuenta General únicamente por la de la propia Entidad y habiéndose 
facilitado en su día incluso copia de los documentos más significativos a los representantes 
de los distintos grupos políticos.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (11) y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (1), PODEM (1), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez 
Coloma (1), adopta el siguiente acuerdo:

ÚNICO: Aprobar definitivamente la Cuenta General rendida, correspondiente al ejercicio 
2022. 

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde, i bon dia companys. 
Simplement, volia fer unes reflexions per a tancar la legislatura, dins del que és la liquidació 
pressupostària i expressar, en aquest cas, en el compte general, que és el tràmit que passa 
pel saló de plenaris i que, per tant, ens permet manifestar-nos i expressar-nos públicament 
davant la ciutadania. 
El primer que volíem comentar és que al llarg de la legislatura hem alertat, hem advertit de la 
nostra preocupació per la situació de la hisenda municipal. Recordem que l’any 22 
destacàvem en el moment d’aprovar el pressupost que la mateixa Intervenció municipal 
destacava en el seu informe el risc de desequilibri pressupostari, la falta d’ingressos 
suficients per a poder atendre totes les despeses i el gran volum d’inversions no executades. 
Tres problemes que detectava aquest informe de la Intervenció i que a nosaltres ens 
despertava eixa preocupació que al seu moment va fer que presentàrem una esmena a la 
totalitat i què plantejàrem, també, una al·legació a aquest pressupost. 
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Hui, davant les dades que manifesta el compte general veiem que s’han complit 
rigorosament aquestes previsions de l’informe d’Intervenció sobre com els ingressos estaven 
molt per damunt dels que realment han acabat recaptant-se, especialment amb l’impost de 
béns immobles. La insuficiència d’ingressos manifestada i en com s’han pogut quadrar els 
comptes gràcies a uns ingressos extraordinaris de l’any 22, que no estaran en anys 
posteriors i que, per tant, dificulten o poden complicar la gestió municipal. I pel que fa a 
inversions no executades, tornen a incrementar-se els romanents, és a dir, aquells fons que 
no s’han utilitzat i s’acumulen ja projectes que estan per fer i que tenen un valor de 27,2 
milions d’euros. 
Hem de destacar el resultat positiu, efectivament, de tota la liquidació pressupostària i 
aquest balanç positiu que fa el compte general. Però cal explicar-li a la ciutadania com 
s’aconsegueixen. En primer lloc, pels 9 milions menys de despesa que s’ha produït l’any 
2022 de 72,4 pressupostats en inici, i han acabat gastant-se 63,2; i, per tant, el primer que 
han fet ha sigut reduir aquesta despesa. I, després, ampliar els ingressos amb uns 
ingressos, com assenyala l’informe d’Intervenció, ingressos extraordinaris, podem dir inflats. 
Però anem a parlar d’ingressos extraordinaris, com els 3 milions de la sentència de la 
Universitat Politècnica de València, que esperem que l’Ajuntament finalment acabarà 
percebent i ingressant. Per exemple, ingressos com les multes vinculades al procés de 
conversió en zona de vianants, que han augmentat aproximadament 1 milió d’euros. Per 
tant, entenem que l’incompliment de despesa es manifesta en aquest compte general i que 
els comptes han hagut de quadrar-se amb uns ingressos extraordinaris, insistisc, que no 
estaran en altres exercicis. 
En conseqüència, el que aprofitem hui, en aquest últim plenari ordinari, és per a demanar al 
futur govern municipal que atenga les reivindicacions de la resta de grups, que canvie 
aquesta política per a evitar que l’Ajuntament d’Alcoi puga tindre més problemes a l'hora de 
poder fer avançar la nostra ciutat. Hem insistit durant aquests 4 anys en aquest missatge i 
entenem que era pertinent hui, donant-se el cas que teníem damunt la taula, en l’ordre del 
dia, aquesta aprovació del compte general, manifestar aquesta preocupació. També, des del 
grup municipal, vull donar tot el suport i tot el nostre reconeixement als tècnics municipals 
que han treballat en tota aquesta documentació i que són els primers també que estan 
preocupats per quin és l’estat de la Hisenda municipal. 
Moltes gràcies.

Sr. Alcalde:
En primer lloc, vull disculpar l’absència de la regidora d’Hisenda que està en altres tasques i 
no ha pogut acompanyar-nos hui al plenari. 
Li contestaré jo, breument, sobretot perquè..., clar..., diu que li han donat la raó les dades del 
compte general quan és tot el contrari. La realitat dels 12 anys de govern del Partit Socialista 
és que en tots i cadascun dels anys, el resultat pressupostari ha sigut positiu; per tant, en 
tots i cadascun dels anys, els ingressos han sigut superiors a les despeses i hem tingut 
superàvit comptable. També és cert que en aquesta última legislatura, legislatura molt 
complicada, com tots sabem, en la qual hem hagut de patir diverses crisis. La crisi 
provocada per la pandèmia, que ha sigut molt dura, des del punt de vista humà, sanitari, 
social i també econòmic per a l’Ajuntament, amb una caiguda importantíssima dels 
ingressos. I, a continuació, immediatament la crisi de preus provocada per la guerra 
d’Ucraïna que ha multiplicat per 3 i per 4 els preus dels serveis públics, i els costos per a 
aquest Ajuntament. Estem superant aquestes crisis i ho hem fet sense traslladar eixa manca 
d’ingressos a la ciutadania, per la via de la pujada d’impostos, com tots sabem, sinó tot al 
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contrari, congelant tots els tributs i continuant aplicant bonificacions i descomptes a 
determinats col·lectius més vulnerables. Tot i això, eixa caiguda d’ingressos i eixe fortíssim, 
com mai no s’havia viscut, increment de costos per part de l’Ajuntament, acabem i liquidem 
tots els pressupostos dels meus governs, com dic, amb superàvit i, concretament, aquest 
compte general de 5,7 milions d’euros de superàvit, de resultat comptable. I és cert que 
tenim un problema de liquiditat i ací sempre ho he reconegut. Un problema que enguany 
s’ha resolt i el romanent de tresoreria que venia sent negatiu en els últims anys, hem 
aconseguit que fora positiu amb 1.600.000 euros, aproximadament. I…, clar, vostés diuen 
que es deu a un ingrés extraordinari, però no diuen que era provocat per una despesa 
extraordinària. 
Al final, nosaltres vam haver d'assumir el cost de les expropiacions de terrenys per a 
l’ampliació de la UPV, quan no havíem d’haver-ho fet, perquè el beneficiari, per tant, era 
obligat, era la Universitat Politècnica de València, i subsidiàriament assumim eixe cost per a 
repercutir-ho després a la Universitat. En conseqüència, si és extraordinari aquest ingrés 
que ens dona positiu el romanent de tresoreria, també era extraordinària, igual 
d’extraordinària la despesa que ens ha provocat que en alguns anys eixe romanent de 
tresoreria fora negatiu. 
En conclusió, perquè la ciutadania s’aclarisca, aquest Ajuntament està sanejat, no vol dir 
que no tinga dificultats, no vol dir que no tinguem dificultats els anys vinents, com tots els 
ajuntaments. En el pressupost que vam aprovar, queda claríssim, passem d'1 milió d’euros 
de despesa d’energia a 4 milions, i això representa un sobreesforç i molts problemes en la 
gestió de l’Ajuntament, i és només un exemple d’una partida. Però tots els serveis públics 
s’incrementen, però tenim el menor nivell de deute, tenim finançament per a poder fer els 
principals projectes els 5 anys vinents i tenim l’Ajuntament sanejat. La propera Corporació 
s’enfronta a una legislatura complicada, ateses les circumstàncies i l’increment de preus, 
però amb una força com mai una altra corporació no havia afrontat una eixida de legislatura.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Alcalde. 
Simplement, no és una qüestió de raons o de qui li dona la raó. Les dades són simplement 
que aquelles advertències que es feien en l’informe d’Intervenció, i veiem les dades i veiem 
que allò que alertava la Intervenció ha anat acomplint-se en determinants fets concrets. No 
es tracta si té la raó el govern o la té l’oposició, no, simplement vull posar de manifest que 
aquestes advertències dels tècnics, al final, queden reflectides. 
I respecte del tema de la Politècnica, també és veritat una altra qüestió, que en aquest saló 
de plenaris, i crec que podem felicitar-nos tots, vam acordar que revertiríem a la mateixa 
Universitat els ingressos que tingueren de forma extraordinària. Per tant, contar que 
l’Ajuntament pot fer determinades qüestions amb aquests diners, és complicat, perquè els 
tindrem per a poder invertir en un objectiu comú d’aquesta Corporació, que és ampliar i 
consolidar la posició universitària d’aquesta ciutat. Simplement, vull deixar constància que 
són ingressos extraordinaris i que en altres exercicis no estaran, simplement això.

Sr. Alcalde:
Ja, per acabar el debat, doncs..., simplement..., que davant les seues paraules, els fets dels 
informes del compte general que indiquen 5,6 milions d’euros de superàvit, 1,8 de romanent 
de tresoreria, un endeutament del 42%, el més baix de la nostra història i capacitat de futur, 
per a aquesta Corporació. I és cert que tenim aquest compromís per a reinvertir en 
l’ampliació del campus el que obtinguem, el que recuperem d’allò que no han pagat, però 
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vosté que ja en aquests 4 anys ha aprés molt, ho dic sincerament, de gestió de l’Ajuntament, 
deu saber que no és el mateix, que hem hagut de fer front a 3,7 milions d’euros 
d’indemnització, que hem pagat del grup 2, de despesa corrent, i ens ha generat aquest 
desequilibri pressupostari, i que això transformar-ho en inversions del grup 6 o del grup 7, 
finançades amb préstec; i, per tant, que no genere un desequilibri en el pressupost. 
En conseqüència, en aquest compromís aconseguim quadrar els comptes de l’Ajuntament, 
recuperar liquiditat al mateix temps que reinvertir en la Universitat sense provocar cap 
desequilibri en els comptes públics. 
I, una vegada ja finalitzat el debat, si no hi ha més intervencions, els manté el vot de les 
comissions.

4. 13701/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
APROVACIÓ D’OPERACIONS RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. EXP: 
2023/04.
Vista la relación con las propuestas de gastos realizadas en el ejercicio anterior, que 
constan en la relación Q/2023/10.004 por un importe total de 12.602,01 €.

Visto el informe de la Interventora Municipal, de fecha 24/05/2023, en el que se manifiesta:

“En relación a las propuestas de gastos realizados en el ejercicio anterior, y que constan en 
la relación: relación Q/2023/10004 por un importe total de 12.602,01 €, siendo el total por  
por servicios 6.395,46 €, suministros 5.506,55 €, se tiene  que informar que:

   PRIMERO: El articulo 163 del Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales aprobado por Real decreto legislativo 2/2004, de 5 de marzo, (TRLRHL) establece 
que “El ejercicio presupuestario coincidirá con el año natural y a el se imputaran: b) las 
obligaciones reconocidas durante el mismo”.

    SEGUNDO: El art.176.1 del mismo texto dispone que: “Con cargo a los créditos del estado 
de gastos solo podrán contraerse obligaciones derivadas de adquisiciones, obras o servicios 
y demás prestaciones o gastos en general que se realicen en el año natural del propio 
ejercicio presupuestario”. 

No obstante lo dispuesto anteriormente, el articulo 26.2 c) del Real Decreto 500/90, 
determina que se aplicarán a los créditos del Presupuesto vigente, en el momento de su 
reconocimiento, las obligaciones procedentes de ejercicios anteriores, a que se refiere el art. 
60.2 del mismo Real Decreto, atribuyendo su competencia al Pleno de la Entidad, para el 
reconocimiento extrajudicial de créditos siempre que no exista dotación presupuestaria.

Habiéndose comprobado que:

1.- En el vigente presupuesto municipal existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se pretende.

2.- Las propuestas de gasto y sus facturas se encuentran conformadas por los concejales 
delegados y los encargados de las Unidades Presupuestarias correspondientes.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745352727231614 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

3.- Se presenta junto a las facturas el correspondiente escrito del concejal delegado del área 
justificando la necesidad del contrato (art. 118.2 LCSP), y en este sentido, se emite informe 
justificativo de la contratación.

4.- Constan informes técnicos de los correspondientes Departamentos, en los que se indica 
la necesidad del correspondiente expediente de contratación y/o el estado en que se 
encuentra su contratación.

    CONSIDERANDO que, de conformidad con los arts.163 y 176 del TRLHL antes citados, la 
necesidad de reconocer obligaciones procedentes de otro ejercicio precisa acudir a su 
aprobación por el Pleno de la Corporación, previo dictamen de la Comisión Informativa 
correspondiente.

Visto lo dispuesto en la Base n.º 33 de las Bases de Ejecución del Presupuesto Municipal 
2022, aprobado definitivamente, mediante publicación en el BOP, el día 8 de abril de 2022, 
prorrogado para 2023, en el que se indica que: 

“Las obligaciones de ejercicios anteriores que se hubieran comprometido de acuerdo con la 
normativa de aplicación (exista fase D o AD aprobada en el ejercicio previo con saldo al final 
del ejercicio); y cuyas facturas no se hayan podido aprobar por motivos de plazo u otro 
motivo:

1. No se considerarán gastos indebidamente adquiridos (según la Recomendación 
Tribunal de Cuentas en su informe de fiscalización nº 1.415);

2. No deberán tramitarse como reconocimientos extrajudiciales de crédito
3. Se imputarán al presupuesto del ejercicio.
4. Dicha situación debe de acreditarse por la Unidad Presupuestaria encargada de su 

gestión.
5. Desde el Departamento de Contabilidad se generarán relaciones de gastos (fases O 

y ADO), con numeración independiente, que se aprobarán por el Alcalde mediante 
Decreto ó a por acuerdo de la Junta de Gobierno Local por delegación de la Alcaldía.

6. Su cobertura presupuestaria podrá venir de:
o Incorporación de Remanentes, según disponen los artículos 176.2.b) del TRLRHL y el 
26.2.b) del RD 500/1990.
o Consignación Inicial en el Presupuesto Corriente o Presupuesto Prorrogado.
O la tramitación, en caso de ser necesario, de otra modificación presupuestaria.”

CONSIDERANDO que, de acuerdo con ello, no se han tramitado en el ejercicio de 2022 las 
operaciones AD correspondientes a estos gastos  lo que ha derivado en considerar que se 
trata de obligaciones comprometidas indebidamente, o incluso se trata de prestaciones que 
hubieran tenido cabida en un contrato menor pero para las que no se ha seguido la 
tramitación prevista en el artículo 118 de la Ley 9/2017, de Contratos del Sector Público, 
procede de acuerdo con lo establecido en el artículo 216 del RD Leg. 2/2004, de 5 de 
marzo.

De conformidad con el los artículos 214 y siguientes el Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, 
por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, 
se emite el presente reparo previo al acuerdo correspondiente debido a la omisión de 
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tramitación de las retenciones de crédito correspondientes en el ejercicio de 2022 o del 
procedimiento de contratación que hubiera correspondido de acuerdo con la Ley de 
Contratos del Sector Público ( artículo 37 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre de Contratos 
del Sector Público y art. 216.2,c del Real Decreto 2/2004 de 5 de marzo).

Según lo establecido en el artículo 217 b), del  Real Decreto 2/2004, de 5 de  marzo, y 
artículo 12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, por el que se regula el régimen 
jurídico del control interno en la entidades del Sector Público Local,corresponderá al Pleno 
de la Corporación la resolución de las discrepancias dado que se trata de gastos cuya 
aprobación es de su competencia por tratarse de un expediente de reconocimiento 
extrajudicial de créditos.

No obstante, en el vigente presupuesto existe crédito adecuado y suficiente para hacer 
frente a los gastos que se detallan en la relación Q/2023/10004, expediente 2023/04, 
habiéndose retenido los créditos en las aplicaciones presupuestarias correspondientes del 
ejercicio 2023.”

Vistos los arts.163 y 176 del TRLHL, la necesidad de reconocer obligaciones procedentes 
de otro ejercicio precisa acudir a su aprobación por el Pleno de la Corporación, previo 
dictamen de la Comisión Informativa correspondiente.

Visto lo establecido en el artículo 217 b), del Real Decreto 2/2004, de 5 de marzo, el artículo 
12 del del Real Decreto 424/2017, de 28 de abril, y el artículo 60.2 del Real Decreto 
500/1990, por los que se regula el régimen jurídico del control interno en las entidades del 
Sector Público Local: corresponderá al Pleno de la Corporación la resolución de las 
discrepancias dado que se trata de gastos cuya aprobación es de su competencia por 
tratarse de un expediente de reconocimiento extrajudicial de créditos.

Por todo lo expuesto y visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Pleno de la Corporación, por Mayoría, con los votos a 
favor de los concejales del grupo municipal SOCIALISTA (11), y la abstención de los 
concejales de los grupos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (1), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1) y el concejal no adscrito el 
Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), adopta el siguiente acuerdo:

Único.- Aprobar el reconocimiento extrajudicial de los créditos que se señalan en la relación 
Q/2023/10.004, por un importe total de 12.602,01 €, que empieza con la operación ADO nº 
920230001114, tercero: SEMPERE GONZALEZ SANTIAGO, importe: 302,50 € y termina 
con la operación ADO nº 920230005893, tercero: PASCUAL CALATAYUD JORGE, por 
importe de 600,97 €; todas ellas con imputación a sus respectivas partidas presupuestarias.

5. 14451/2023 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DONAR COMPTE DE LES OBLIGACIONS PREVISTES EN LA LLEI 25/2013 DE 27 DE 
DESEMBRE DE LA FACTURA ELECTRÒNICA I CREACIÓ DEL REGISTRE 
COMPTABLE DE FACTURES DEL SECTOR PÚBLIC, PRIMER TRIMESTRE DE 2023.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745352727231614 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Ley 25/2013, de 27 de julio, de impulso de la factura electrónica y creación del registro 
contable de facturas en el Sector Público y que en su artículo 10 establece: 

Actuaciones del órgano competente en materia de contabilidad.

Los órganos o unidades administrativas que tengan atribuida la función de contabilidad en 
las Administraciones Públicas:

1.- Efectuarán requerimientos periódicos de actuación respecto de las facturas pendientes 
de reconocimiento de obligación, que serán dirigidos a los órganos competentes.

2.- Elaborarán un informe trimestral con la relación de las facturas con respecto a los cuales 
hayan transcurrido más de tres meses desde que fueron anotadas y no se haya efectuado el 
reconocimiento de la obligación por los órganos competentes. Este informe será remitido 
dentro de los quince días siguientes a cada trimestre natural del año al órgano de control 
interno.

En base a lo anteriormente expuesto  se ha solicitado a las unidades presupuestarias la 
justificación de la falta de tramitación de los reconocimientos de la obligación de las facturas 
que han transcurrido más de un mes desde su anotación en el registro de facturas, meses 
de enero, febrero y marzo de 2023.

Por todo ello, El Pleno de la Corporación queda enterado del informe del  primer  trimestre 
de 2023 de las facturas que han transcurrido más de tres meses desde su anotación en el 
registro de facturas y no se ha tramitado el correspondiente reconocimiento de la obligación, 
con el siguiente detalle:

Ejercicio: 2023 Trimestre:  Primero

Facturas o documentos justificativos que al final del trimestre, hayan transcurrido más de 
tres meses desde su anotación en el registro de facturas y no se hayan tramitado los

correspondientes expedientes de reconocimiento de la obligación

Pendiente de 
reconocimiento

obligaciónFacturas o documentos justificativos que al 
final del trimestre, hayan transcurrido más de 

tres meses desde su anotación en el registro de 
facturas y no se hayan tramitado los

correspondientes expedientes de 
reconocimiento de la obligación

Periodo medio
operaciones
pendientes

reconocimiento
(PMOPR) Número Importe

 total

Gastos corrientes en Bienes y Servicios 142,95 35 63,791,12

Inversiones reales 119,82 4 10.634,24
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Sin desagregar 0,00 0 0,00

TOTAL 139,64 39 74.425,36

6. 13919/2023 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 2468 
FINS A LA NÚMERO 3136 DEL PERÍODE 2023
De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, Funcionamiento 
y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la Corporación de todas las 
resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las siguientes fechas:

 Del 27 de abril de 2023, núm. 2468, al 24 de mayo de 2023, núm. 3136

El Pleno de la Corporación queda enterado.

7. 16073/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES SOBRE EL CARRIL BICI DE CONNEXIÓ CENTRE, EIXAMPLE I 
ZONA NORD.
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bienvenidos a todos los presentes, ya que es el último pleno ordinario 
que vamos a realizar en este ayuntamiento y a todos los que nos siguen desde casa. 
¿Realizo las preguntas, todas seguidas o…?, bien, vale.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“
 ¿Se realiza informe de las incidencias, desperfectos o problemas que causa o sufre 

el Carril Bici antes de su inauguración?

 ¿Qué soluciones se plantean al respecto?

 ¿Se han planteado abrir algún tramo finalizado?

 ¿Cumple las normativas en calidad de seguridad vial, tanto para usuarios, 
conductores de vehículos de tracción a motor y peatones?

En casi afirmativo,

 ¿Existe informe técnico al respecto?”


Sr. Jordi Martínez:
A veure, bon dia a totes i a tots.
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A veure, contestant-li a les seues preguntes, jo voldria aclarir una cosa, en el 
desenvolupament de qualsevol actuació que es fa en l’Ajuntament, de qualsevol obra. Ho dic 
pel coneixement de tots els que estem ací. Jo crec que la majoria ho saben, però 
probablement la ciutadania no ho sap, en aquest cas. En l’execució de qualsevol obra que fa 
l’Ajuntament hi ha una part que és l’empresa que l’executa, però hi ha una altra part que és 
la direcció d’obra i la direcció d’obra és la que defensa els interessos de l’Ajuntament en 
l’execució d’eixa obra. En aquest cas, a més a més, la direcció d’obra està feta per 2 tècnics 
municipals, per dues persones que estan treballant en la casa. No és una direcció externa, i 
allí es comprova que tota l’execució del projecte siga conforme a l’execució que s’ha 
aprovat. Per tant, totes les qüestions que puguen sorgir al llarg de l’obra, de dificultats, que 
no estiguera ben executada, la direcció d’obra al final certifica, amb la seua firma, que tota 
l’obra està executada d’acord amb el projecte. En conseqüència, està clar que tot el que s’ha 
fet en l’obra està aprovat. És cert, també, que pot ser que hi haja qüestions que s’hagen de 
resoldre més avant o durant el transcurs de l’obra, però qualsevol qüestió relacionada amb 
el carril bici estarà d’acord amb el projecte i estarà d’acord amb el que representa tant 
l’execució de l’obra i la direcció. 
I sobre el tema de les…, crec que ha parlat de les mesures..., de les mesures, no, de si està 
tot…, de la seguretat... Per descomptat que totes les mesures que es prenen en l’execució 
d’un projecte com aquest, estan dins dels paràmetres que marca, en aquest cas, la Unió 
Europea per a l’execució de carrils bici. Algú ho ha qüestionat, però el que hauria de fer-se, 
de vegades, entre altres coses, perquè en l’anterior intervenció, el portaveu del Partit 
Popular ha parlat de felicitar els tècnics. En aquest cas, a més, la redacció del projecte del 
carril bici l’han executada dos tècnics municipals, que jo crec que estan prou qualificats. 
Després ho agraïm molt, però durant l’execució, anem posant-los de volta i mitja, sobretot no 
posant-los de volta i mitja, sinó provocant que hi haja gent que els pose de volta i mitja. I el 
normal d’una execució d’un projecte, com siga el del carril bici, que algú de vostés, si no hi 
haguera estat d’acord, o no haguera vist que són les mesures adequades, hauria fet 
l’oportuna al·legació en l’oportú moment del desenvolupament de l’obra. A vegades, i és una 
reflexió que faig jo, estaria bé que ens consultaren molt més els projectes per part dels 
membres de l’oposició i que feren consultes als tècnics. Perquè, de vegades, es fan criteris 
o es manifesten qüestions, fins i tot públicament, en rodes de premsa, que qüestionen coses 
que, si preguntaren els tècnics, sabrien que són totalment correctes amb l’execució. Jo estic 
totalment satisfet de com està desenvolupant-se l’obra, però no per res, perquè 
l’administració funciona així. Açò és una administració garantista i fa que les direccions 
d’obra facen que el projecte executat siga el correcte.

8. 16073/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES SOBRE EL PROJECTE “SOLUCIONS BASADES EN LA NATURALESA”.
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. ¿Lo mismo, le hago todas las preguntas seguidas o una a una?

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“
 ¿Qué actuaciones se han realizado para el seguimiento, mantenimiento y cuidado de 

los jardines verticales y demás componentes del proyecto ?
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 ¿Cuando van a limpiar y retirar los restos sólidos del estanque de Buidaoli?

 ¿Sufre perdida de agua el estanque de Buidaoli?

En caso afirmativo,

 ¿Se comunicará a la empresa para su reparación?”

Sr. Silvestre:
Sí, bon dia, Sr. Alcalde. 
Salutacions a tots els que ens segueixen per Internet i als companys i companyes del saló de 
plenaris. 
Bé, en el cas que vosté pregunta de solucions basades en la natura, l'empresa adjudicatària del 
subministrament i a la qual s’ha atorgat l’obra, ofereix el manteniment de tots els elements durant 
30 mesos des de l'adjudicació del contracte. Ara, vostés entendran, que jo crec que això sí que 
s’entén fàcilment, que sempre que entre dintre de la mala instal·lació, de la mala execució i no 
del vandalisme, eh!, perquè jo crec que això s’ha de tindre en compte. 
Aleshores, en el que són els jardins verticals, els tres, bé…, ací parlaríem sobretot de l’Urban 
BioFilter, dels quadres vegetals i de l’envelat, tots es troben automatitzats. Per tant, sí que és 
veritat que, per exemple, en l’Urban BioFilter va haver-hi un moment en què va haver-hi un 
problema de la connexió d’aigua que no sabem per què es va tancar. Clar, des del Departament 
es fa un seguiment i es va veient com funciona, i clar, tot açò, tots aquests elements estan 
controlats remotament, és a dir, que està fet… Quan es van fer aquestes instal·lacions, el que no 
volíem, en la mesura del possible, és que des de jardins, per exemple, hagueren d’anar 
contínuament a veure si hi havia..., si calia regar-ho més, sinó que està tot automatitzat tant 
l’abonament com el reg, d’acord? I es controla remotament per a poder-ho… Doncs ho 
entendran, a l’estiu, evidentment, cal donar-li més aigua i a l’hivern cal baixar-la, d’acord? 
De tota manera, insistisc, des del Departament es realitzen inspeccions periòdiques per a 
comprovar el seu estat i també comunicar-ho a l’empresa si en qualsevol moment hi ha algun 
problema. Així, en el cas dels quadres verticals, s’han reposat alguns peus de planta, al principi, 
perquè s’havien assecat o no estaven ben plantats. I, també, per part del Departament s’han 
reposat quan ens els han furtat. Sí que és veritat que l’Urban BioFilter estan respectant-lo prou i 
que ha crescut prou bé, i això fa que…, que jo crec que impedisca que la gent tinga ganes 
d’arrancar-les amb els quadres vegetals. Sí que és veritat que en ser més xicotets tendeixen més 
a llevar-los. Això quant a tot el que és el vertical, el que són els jardins verticals. 
Quant a l’estanc de Buidaoli, sí, l’estanc de Buidaoli té una perforació a causa d’un acte vandàlic. 
Van agafar un tronc d’aquests, una barana d’aquestes de fusta i no sé si pel tema de l’oca o no, 
el van reballar i li van fer un forat, el qual és la part que aïlla una part de l’altra. Aleshores, clar, 
per ací està perdent aigua. Estem mirant de quina manera es pot arreglar. Clar, se n'ix l’aigua 
per baix i això haurem de buidar-ho de manera que quede…, no haurà de buidar-se tot, sinó 
buidar-se fins a l’altura del forat. Una vegada trobem…, tinguem l’aigua per baix, intentarem 
nosaltres fer una reparació per veure com funciona. D’acord? Per tant, pateix pèrdua d’aigua? 
Evidentment, sí que pateix pèrdua d’aigua. S’ha comunicat a l’empresa, però clar, l’empresa, en 
ser un acte vandàlic, no és responsabilitat d’ella. Una altra cosa és que s’haguera soltat una de 
les parts soldades i per ací haguera perdut aigua; aleshores, sí que seria responsabilitat de 
l’empresa i l’empresa ho assumiria. 
Dit tot açò, a mi també m’agradaria informar un poc sobre el tema aquest de les solucions 
basades en la natura, perquè hi ha hagut grups, com Guanyar, que s’han burlat directament del 
que hem fet i a mi m’agradaria explicar-los un poc aquesta subvenció perquè entengueren una 
miqueta que hem intentat fer. A la millor no ho hem aconseguit, però ho hem intentat. 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14613745352727231614 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Primerament, era una subvenció que el que buscava no era plantar arbres, és a dir, si nosaltres 
en la subvenció hagueren dit que plantarem 300 arbres, no ens hagueren donat res o a la millor 
ens hagueren donat molt poquet. El que buscàvem eren unes altres actuacions diferents, 
actuacions en places o en llocs on hi ha molt de formigó, i poguérem, d’alguna manera, instal·lar 
una sèrie de mobiliari que tinguera..., que aportara vegetació, i aquesta és la intenció que hem 
fet. Preneu-ho també com què açò és una experiència pilot, eh! Hi deu haver, a la millor, de les 5 
actuacions, algunes que han funcionat millor i algunes que han funcionat pitjor, i això pot servir 
perquè els futurs governs que hi haja ací, a la ciutat, diguen: «ostres, doncs açò ha funcionat bé, 
podem intentar invertir». D’acord? De fet, la directora general de Canvi Climàtic, va incorporar 
aquest projecte com un exemple de bones pràctiques per a fer actuacions contra el canvi 
climàtic. Pense que si això ho ha fet, ara, potser, vostés diuen: «és que la directora general de 
Canvi Climàtic, no en té ni idea», com molts altres, doncs també podria ser. Però ho dic jo 
perquè ho entenguen una miqueta, igual que a Alcoi BioUP, a Alcoi BioUP. Si hagueren dit: 
«plantarem 2 milions d’arbres per la ciutat», i hagueren dit, «doncs, sí». Però…, no ens hagueren 
donat res. No obstant això, ens hem calfat el cap, no jo, perquè açò és un treball en equip, jo 
també hi he participat, però tot el Departament ens hem calfat el cap, hem buscat unes 
actuacions, 13 actuacions que milloren la ciutat, que aprofiten espais que estiguen desaprofitats i 
ens han donat 3 milions i mig d’euros, i l’únic projecte de la Comunitat Valenciana. Doncs, jo crec 
que alguna cosa devem estar fent bé, perquè, a més a més de tot açò, plantem arbres, una de 
les actuacions és la dels escocells buits, reposar-los, etc., etc. Per tant, jo l’únic que demanaria 
és, algunes vegades, que almenys no es burlen, que a la millor no compartim el mateix, el mateix 
criteri o la mateixa forma d’actuar, però jo crec que és necessari un respecte. No obstant això, no 
per a mi, per mi podeu burlar-vos i dir-me tot el que vulgueu. Però, així i tot, pel que fa als 
tècnics..., perquè fan la feina darrere, i crec que això és important. 
Gràcies.

9. 16073/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES SOBRE LA PREVENCIÓ D'INCENDIS FORESTALS.
Sr. Abad:
Voy a leer todas las preguntas, igual que antes.

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“
 ¿Qué tipo de actuaciones se han realizado durante esta legislatura para la 

prevención de incendios?

 ¿Qué actuaciones hay programadas para la prevención de incendios?

 ¿Qué número de personal se dedica a realizar actuaciones sobre la prevención de 
incendios?

 ¿Se ha planteado el departamento responsable contar con la colaboración de los 
“Bomberos Forestales” para realizar actuaciones sobre la prevención de incendios?

En caso afirmativo, 

 ¿De qué forma se colabora?
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En caso negativo, 

 ¿Por qué no?”

Sr. Silvestre:
D’acord, gràcies de nou. 
Pareix que David i jo hàgem quedat hui per a fer-se les 3 últimes preguntes del plenari. 
Bé, en el tema de prevenció d’incendis, sí que és veritat que s’han fet moltes coses. Ací 
vosté pregunta durant tota la legislatura. Doncs bé, ja sabeu que hi ha un voluntariat 
ambiental tots els estius, vigilància en Setmana Santa, s’han fet cremes controlades en Sol i 
Camp, Cantagallet, a Gormaget, una sèrie de faixes auxiliars a Sant Antoni, la carretera 
d’accés a la Font Roja, la carretera de les Llacunes, la carretera de Mariola, el camí de les 
casetes de Mariola. Després, tractaments silvícoles a la finca municipal del mas de la Cova, 
desbrossaments en zones periurbanes del nucli urbà, desbrossaments amb tractor municipal 
pel parc natural de Mariola i la Font Roja. És a dir, aquest tractor el tenim cedit a la brigada 
del parc perquè a ells els fa molta feina en determinades actuacions dins del parc; i, a canvi, 
el que ens fan ells és una sèrie d’actuacions amb el seu personal, en les zones periurbanes, 
que a ells també els interessa. D’acord? Gestió de podes en urbanitzacions, l’aplicació de 
Control Foc, que ja sabeu que està dissenyada per al tema de cremes, perquè els mateixos 
agricultors també puguen actuar com a indicadors de si hi ha algun foc en eixa zona o prop. 
S’ha fet la revisió del Pla Local de Prevenció d’Incendis. I quant a quines actuacions hi ha 
programades per a la prevenció d’incendis? Mira, ara mateix la Diputació ens ha donat una 
subvenció de 40.000 euros, d’acord?, que és per al manteniment del camí de les Llacunes. 
Perquè al final fixeu-vos que algú pot pensar «però el manteniment…» A veure, és una zona 
fonamental i interessa que estiga el millor possible perquè els mitjans d’extinció puguen 
passar sense problemes. Després està també la reparació d’una instal·lació de xarxa 
d’hidrants per a prevenció d’incendis forestals a l’entorn del mas de la Cova; i, en acabant, el 
manteniment de la faixa auxiliar de la carretera CV-796 entre…, seria el que és la zona del 
Preventori endavant. En acabant, amb pressupostos participatius, dels quals teníem ací 
56.000 euros, també es farà una actuació a la carretera de Bocairent, entre el Sergent i Blai 
Giner, incloent-hi també el que seria la redacció del projecte. I, en acabant, amb els fons 
estratègics de Conselleria, amb una subvenció també de 38.000 euros, farem una sèrie 
d’actuacions a la urbanització de l’Estepar. D’acord? A més a més, doncs bé, tinguem en 
compte que s’han fet una sèrie de desbrossaments anuals a les zones d’interfície del nucli 
urbà d’Alcoi, desbrossament de la Via Verda, de camins municipals amb tractor. Tot açò es 
continuarà fent, és a dir, igual que s’ha fet altres anys, continuarà fent-se ara. El voluntariat 
de prevenció d’incendis, i hi ha previstes també cremes controlades en diferents zones, com 
Cantagallet, les Solsides i Sol i Camp. Quant al nombre de personal que es dedica a 
executar actuacions sobre la prevenció d’incendis, el Departament de Transició Ecològica 
disposa d’una brigada de 3 operaris i un capatàs, que dins dels seus treballs fan tasques de 
desbrossament i gestió de vegetació. També, hi ha alguns treballs concrets que són els que 
hem parlat abans de les diferents subvencions, que això el que farà serà licitar-se a 
determinades empreses, excepte el que seria el voluntariat. Recordeu que el voluntariat 
ambiental es fa durant 6 setmanes al juliol i dues setmanes a l’agost, de dilluns a divendres, 
i després, Fomento de Construcciones y Contratas, ja sabeu que també una de les tasques 
que fa és el desbrossament de solars i de determinades zones, però també en determinades 
zones periurbanes que a nosaltres ens interessa i que pot ser perillós. També actuen, 
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perquè són zones limítrofes a la ciutat i que no hi ha cap problema, perquè clar, ells al final 
poden treballar en uns determinats llocs, no poden treballar en terrenys forestals. Després, 
respecte de la col·laboració amb els bombers forestals, sí que fan…, ells fan cremes 
controlades en col·laboració amb els bombers forestals. En 2021 i en 2022 no s’han arribat a 
realitzar per no poder, al final, buscar un moment en què a ells els vinguera bé i pogueren 
fer-ho. Però sí que és veritat que en anys anteriors, quan ells feien pràctiques d’incendis, 
ens demanaven a veure on podien fer-les. Per exemple, s’han fet a la carretera d’accés a la 
Font Roja. I també, tots els estius, que això no suposa molta feina. Sobretot al final de la 
primavera, el que fan és ajudar-nos a netejar la llavor del xop en les zones baixes properes 
a rius, a les valls, perquè ells el que fan és mullar-ho. Tot això, evita que puga anar algú allí i 
botar-li foc i que després tingues un conat que, normalment, no acaba en res. D’acord? I 
això seria tot.

10. 16073/2023 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
PREGUNTES SOBRE EL CONTRACTE AMB L'EMPRESA VAERSA PER AL CONTROL 
DE SENGLARS I ARRUÍS.
Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Ya para terminar, Sr. Silvestre. 

El Sr. Abad, portavoz del grupo municipal VOX, lee las siguientes preguntas:

“
 ¿Recibe el departamento responsable informes sobre las actuaciones al respecto por 

parte de VAERSA?

 ¿Recibe el departamento responsable datos sobre el número de especies abatidas, 
talla, características de los animales, etc.?

 ¿Tiene el departamento responsable calendario de las actuaciones realizadas por el 
personal de VAERSA?

 ¿Qué balance hace el departamento responsable sobre estas actuaciones realizadas 
por VAERSA?”

Sr. Silvestre:
Bé, gràcies de nou i anem a la tercera i última. 
Bé, diu, pel que fa a si rep el Departament responsable informes sobre les actuacions per 
part de VAERSA. No, a veure, açò és un projecte de la Conselleria d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, que es realitza a 
través del que és l’empresa pública VAERSA. Sí que és veritat que va haver-hi una reunió 
informativa abans del que són les captures, i l’Ajuntament, el que sí que va fer és autoritzar 
que treballaren en les muntanyes públiques de propietat municipals per a poder realitzar les 
captures. Perquè ací hi ha tota una…, un tema legal d’on poden fer-se, on no poden fer-se, 
perquè si és en un vedat de caça, jo què sé..., ho complica molt, i al final si es fa en 
muntanyes públiques, facilita molt l’actuació. 
Quant a si rebem dades, quant a les espècies, les captures, sobretot, que van dirigides al 
porc senglar i a l’arruí, independentment de la seua talla o característiques. Si es captura 
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algun mufló, també s’elimina. De moment no s’han rebut dades sobre aquest tema. 
S’eliminen, em referisc jo, que també s’agafen, i no vol dir que es maten. En això ja no sé 
exactament què fan. Té el Departament responsable calendari de les actuacions realitzades 
pel personal de VAERSA? Ells ens han dit que realitzaran captures continuades fins al 22 de 
juny de 2024 i quant a quin balanç fan... Nosaltres, des del Departament, fixeu-vos, en les 
memòries del Parc Natural de la Font Roja i Mariola. Crec que sobretot a la Font Roja, hi ha 
uns estudis que fan anualment sobre els ungulats i on apareixen totes aquestes espècies, i 
parlen un poc de les poblacions, del perill i del que comporta. Aleshores, ací hi ha una sèrie 
de censos i estudis per part de la Conselleria d’Agricultura i Desenvolupament Rural i 
Transició Ecològica, que parlen de les sobrepoblacions d’aquestes espècies. Ells insisteixen 
també que des dels vedats haurien de caçar més determinadament, però clar, ací també, 
són aspectes legals, i que a la millor el vedat diu: «home, jo caçaré el que puga o el que 
vulga o no sé». Però, davant que hi ha una excessiva població, el que fan és fer aquestes 
captures. Clar, està per determinar la incidència que tindran les captures sobre les 
poblacions. Per tant, hui dia, encara és difícil realitzar un balanç sobre aquest tema. De 
moment, quan s’acaben les captures, entenem que farà una valoració de resultats sobre les 
diferents poblacions i l’efectivitat d'aquests. Ara, també li dic una cosa, igual ara vostés quan 
governen a València, al costat del PP, potser tindran informació directament dels 
responsables i hi podran actuar. Que estarà bé que vostés, els de València, vegen també de 
quina manera es pot actuar sobre aquestes qüestions de sobrepoblacions. Sempre, sí, 
legalment, respectant les lleis i mirant a veure..., i veuran com a vegades el que a priori 
sembla molt fàcil de fer, no és tan fàcil. 
I, res més. Gràcies.

PRECS I PREGUNTES:
No se formulan por parte de los asistentes.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 10:06 horas, de 
lo cual, como Vicesecretario Accidental, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. 
Presidente, en prueba de conformidad.

Vº Bº
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